
گروه اقتصادی - بررسی ها نشان می دهد که این روزها قیمت مسکن متغیر 
است و این باعث شده تا نمایندگان طرح شکایت مستاجر از مالک را تصویب 

کنند حال باید دید آیا مالکان زیر بار این طرح می روند یا خیر.
دوشنبه ۲۲ خرداد ماه نمایندگان مجلس قانون شکایت مستأجر از مالک بابت 
افزایش غیر قانونی مسکن را تصویب کردند. این قانون راهی برای بازگشت ثبات 
به بازار مسکن است. بر اساس ماده ۸ این طرح، شورای عالی مسکن مکلف است 
هر ساله نسبت به تعیین سقف یا میزان افزایش اجاره بها و قرض موضوع شرط 
آن اقدام کند. شورای مذکور مکلف است تعیین سقف و میزان افزایش یاد شده 
این ماده را تا قبل از پایان اردیبهشــت هر ســال اعلام کند. پس از انتشار این خبر 
کاربران فضای مجازی واکنش هایی نسبت به این موضوع داشتند و اعلام کردند: 
گاهی زین بر پشت و گاهی پشت برزین، این طرح برای مستأجران خوب است 
و صاحبخانه ها از این قانون ترسیده اند و خانه های خود را اگر خراب کنند کمتر 
ضرر خواهند کرد.  یکی دیگر از کاربران نوشته است که دولت به جای اینکه به 
دنبال شــکایت مستأجران از صاحبخانه ها باشد سقف اجاره بها را تعیین کند و 

صاحبخانه را موظف کند تا قیمت دولت را برای اجاره بها بپذیرد.
کاربر دیگری مطرح کرده است که مالک پس از شکایت مستأجر به بهانه های 
مختلف مستأجر را جواب خواهد کرد و مستأجر به دردسر خواهد افتاد دولت 

برای این امر هم راهکاری دارد؟
دیگری گفته است که اگر دولت به جای قانون شکایت مستأجر از صاحبخانه 
قیمت کرایه را تعیین کند بسیار بهتر است در اصفهان اجاره بها بسیار سنگین است 
و مستأجران با مشکلات زیادی رو به رو هستند. در این میان برخی از کاربران از 
ترس مستأجران از شکایت می گویند چرا که می ترسند که صاحبخانه انها را بیرون 

کند و نتوانند دیگر خانه ای در حد بودجه خود بگیرند بنابراین سکوت می کنند.
بازارمسکنشفافمیشود

فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن درخصوص طرح شکایت مستأجران از 
صاحبخانه ها گفت: به دلیل نبود شــفافیت در قراردادها این طرح با مشــکلات 
زیادی رو به رو است با توجه به جریمه ای که برای صاحبخانه ها در نظر گرفته 

شده مستأجران به قراردادهای رسمی اهمیت ویژه ای خواهند داد.
وی در ادامه افزود: این راهکار باید تکمیل شود و تک بعدی نمی تواند تمام 
مشکلات مستأجران را حل کند از سوی دیگر نیاز به ساخت خانه در این بخش 
مهم است و باید تا ساخت مسکن را تسریع بخشید.این کارشناس مسکن در پایان 
افزود: برای کنترل بازار مسکن سقف اجاره و ثبت قراردادهای قانونی می تواند 
مشکلات را تا کمی برطرف کند اما همانطور که گفتم ساخت مسکن می تواند این 

مشکلات را برای همیشه برطرف سازد این اقدامات موقتی بوده است.

افزایش بهانه جویی های مالکین 
برای تخلیه مستاجران

معاون وزیر راه وشهرسازی:
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گروه اقتصادی - معاون وزیر 
کار گفت: امســال بــا کمک بانک 
مرکزی ۴ هــزار میلیارد تومان برای 
مشــاغل خانگی در نظر گرفته شده 

است.
محمود کریمی بیرانوند گفت: 
بــا تدابیر انجــام شــده ۹۵ درصد 
مجوزهــای مشــاغل خانگی پس 
از دریافــت اطلاعــات متقاضیان به 
صورت آنی صادر می شود و ۵ درصد 
بقیه مجوزها به خاطر رعایت مسائل 
بهداشــت و سلامت باید مجوزهای 
لازم از ســازمان غذا و دارو دریافت 

کند؛ به عنوان مثال مشــاغل مرتبط با 
طبخ غذا و مشاغلی که نیاز به مراقبت 
ویــژه و بازدیدهــای میدانی دارد ۵ 
درصد از مجوزها را تشکیل می دهد 
که برای ســلامت مردم در مورد آن 

قدری سخت گیری می شود.
وی گفت: کدرشته های مربوط 
به بهداشــت و سلامت جامعه چون 
نیاز بــه بازدید از محــل تولید دارد 
قــدری طــول می کشــد و ا ین امر 
درســتی است چون با سلامت مردم 

در ارتباط است.
به گفته معاون توســعه اشتغال 

وزیر تعــاون، از اول دولت تا پایان 
سال گذشــته ۲۸۰ هزار فقره مجوز 
برای مشاغل خانگی صادر شده است 
که نسبت به دوره مشابه قبل از رشد 
۲۰۰ درصدی برخوردار شــده و در 
این مدت ۱۶۰ هزار اشتغال ایجادی 

به دست آمده است.
کریمی بیرانوند همچنین گفت: 
در ســال گذشــته ۲۱۸ هزار مجوز 

مشــاغل خانگی دادیم و شــعار ما 
این اســت که هر خانــه یک واحد 
تولیدی شود و در حال حاضر تعداد 
کدمجوزهای مشاغل خانگی به ۶۰۰ 

عنوان رشته رسیده است.
وی ادامــه داد: هــر کــس که 
می خواهد کاری انجــام دهد زمینه 
آن فراهم اســت از ۲۱۸ هزار مجوز 
صادر شــده در ســال گذشــته ۸۰ 

درصــد مربوط به بانوان بود و بانوان 
با دریافت این مجوزها در خانه اقدام 

به راه اندازی کسب و کار می کنند.
وی اظهار داشــت: از ۴۴ هزار 
نفــری که برای دریافت تســهیلات 
معرفــی شــده اند، ۳۵ هــزار نفر از 
گیرنــدگان تســهیلات از بانــوان 
بودند، یعنی آن هم حدود ۸۰ درصد 
تســهیلات به زنان اختصاص یافته 

است.
معاون توســعه اشــتغال وزیر 
تعاون گفت: ســال گذشــته اعتبار 
مشاغل خانگی ۳ هزار میلیارد تومان 
بود که با کمک بانک مرکزی و بانک ها 
بیش از ۹۰ درصد آن پرداخت شــد 
و برای اولین بار ســال گذشته ۲ هزار 
و ۹۰۰ میلیارد تومان از تسهیلات در 

مشاغل خانگی جذب شد.

معاون توســعه اشــتغال وزیر 
تعاون گفت: امســال با کمک بانک 
مرکزی ۴ هــزار میلیارد تومان برای 
مشــاغل خانگی در نظر گرفته شده 
است که این اعتبار نسبت به سال قبل 
از رشدی معادل ۳۵ درصد برخوردار 
است و بانک مرکزی قول داده است 
که اگــر تا پایان مهرماه امســال ۷۰ 
درصــد منابع را جــذب کنیم، منابع 

جدیــدی از ســوی بانــک مرکزی 
اختصاص می یابد.

معاون وزیر کار خبر داد:

پرداخت ۴ هزار میلیارد تومان تسهیلات به مشاغل خانگی تا پایان سال

 

اقتصادی

گروه اقتصادی - معاون وزیر راه 
وشهرسازی اظهار داشت: قرار نیست 
هندی هــا با هر عملکــردی در بندر 
چابهار ماندگار باشــند اما باید توجه 
داشت هند یک کشور کوچک نیست 
که به راحتی بتوانیم آن را حذف کنیم.

از دی ماه سال ۹۷ اپراتور هندی 
)شرکت آی پی جی ال( فعالیت خود را 
به صورت رسمی در بندر شهید بهشتی 
چابهــار آغاز کرد و قرار بر این بود که 
پس از اجرای قرارداد موقت دو ساله، 
سازمان بنادر با این شرکت وارد قرارداد 
بلند مدت و نهایی ۱۰ ســاله شود اما 
انعقاد قرارداد ۱۰ ســاله با تنها اپراتور 
بندری خارجی در کشورمان با تاخیر 

بیش از ۳ سال مواجه شده است.
گفته می شود شرکت هندی این 
خط و نشان را کشیده که تا مادامی که 
وارد قرارداد ۱۰ ساله با آن نشویم، اجازه 
استفاده از تجهیزات وارد شده که طبق 
اعلام رییس سازمان بنادر تا کنون ۲۵ 
میلیون دلار تجهیزات وارد بندر شهدی 
بهشتی کرده، را نمی دهد. یعنی تا زمانی 

که قرارداد ۱۰ ساله منعقد نشود، ایران 
امکان بهره بــرداری از ۶ جرثقیل وارد 

شده از سوی شرکت هندی را ندارد.
از طرفی هم بین ســازمان بنادر و 
شرکت هندی اختلافاتی مطرح شده 
که تا زمانی که این اختلافات برطرف 
نشود، قرارداد ۱۰ ساله سر نمی گیرد و 
اپراتور هندی هم می گوید اختلافات 
باید در دادگاه بین المللی حل و فصل 
شود که این موضوع تا کنون مورد قبول 
ایران نبوده است. همین کلاف سردرگم 
باعث شده هندی ها نســبت به ادامه 
ســرمایه گذاری یعنی ۵۰ میلیون دلار 
باقی مانده اقدام نکنند و ترافیک بندر 
شهید رجایی که روزی قرار بود دروازه 
ملل برای تجارت و ترانزیت باشــد به 
واردات کالاهای اساسی محدود شود.

هــر چنــد در این مــدت هم، 
وزارت راه و شهرســازی و ســازمان 
بنادر توســط مدیران متعدد که در این 
مسندها حضور داشــتند بارها اعلام 
کردنــد که حضــور هندی ها در بندر 
شهید بهشتی را تعیین تکلیف می کنند 

امــا همچنــان این بنــدر بلاتکلیف 
مانده است.   »علی اکبر صفایی« رییس 
ســازمان بنادر و دریانوردی در گفت 
وگو بــا خبرنگار اقتصادی ایلنا با بیان 
اینکــه اپراتور هندی تــا امروز به ۲۵ 
میلیــون دلار از تعهــدات خود عمل 
کــرده و به این میــزان تجهیزات وارد 
بندر شــهید رجایی کرده است، گفت: 
قرار نیست هندی ها با هر عملکردی 
در بندر چابهار ماندگار باشــند اما باید 
توجه داشت هند یک کشور کوچک 
 نیست که به راحتی بتوانیم آن را حذف 

کنیم.
وی درباره نهایی شدن قرارداد ۱۰ 
ساله با هندی ها ادامه داد: سرمایه گذاری 
متعــددی برای ســرمایه گــذاری و 
اپراتوری در بندر چابهار اعلام آمادگی 
کرد انــد و مذاکرات جدی با هندی ها 
خواهیم داشت و البته اخیرا سفیر هند 
تغییر کرده به ما قول داده اند که با اسقرار 
سفیر جدید مذاکرات جدی انجام شود.   
معاون وزیر راه و شهرســازی افزود: 
کشور هند با جمعیت وسیعی ارتباط 

تاریخی با جمهوری اسلامی ایران دارد 
و ما هم از سرمایه گذاری هندی ها در 
بندر چابهار و سایر بنادر به عنوان کشور 
دوســت و همسایه استقبال می کنیم و 
تلاش داریم که موارد اختلافات نظر با 
هندی  ها را حل و فصل کنیم که قرارداد 

با این اپراتور نهایی شــود.صفایی در 
پاسخ به این ســوال که کدام کشورها 
برای ســرمایه گذاری در بندر چابهار 
اعــلام امادگی کرده اند، تاکید کرد: در 
این مرحله از مذاکرات نمی توان اسامی 
این شــرکت ها و کشــورها را اعلام 

کرد اما کشــورهای مختلف متقاضی 
ســرمایه گذاری در حوزه ترانزیت در 
کشورمان و ســرمایه  گذاری در بنادر 
به عنوان چشــمه بزرگ بــار و عامل 
تقاضا برای ســایر مدل های حمل و 

نقل هستند.

گروه اقتصادی -معاون رفاه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از اتصال ۶۷ هزار فروشگاه به طرح کالابرگ الکترونیکی 
خبر داد. علیرضا عســکریان در مورد جزئیات افزایش یارانه برای ســه دهک کم درآمد در قالب طرح کالابرگ، اظهار داشــت: 
کسانی که در سه دهک پایین درآمدی قرار دارند، اگر در طول ماه از ۱۱ قلم کالای اساسی مدنظر )شامل ماست، پنیر، شیر، برنج، 
روغن، ماکارونی، حبوبات، قند و شکر، مرغ و تخم مرغ و گوشت( خریداری کنند، علاوه بر اینکه یک ماه زودتر اعتبار یارانه ای 
برای کالابرگ آنها واریز می شود ۲۰ درصد هم به این مبلغ اضافه می شود، یعنی برای کسانی که یارانه ۴۰۰ هزار تومانی دریافت 
می کنند، اگر به میزان ۳۲۰ هزار تومان در طول ماه از ۱۱ قلم کالای اساسی خریداری کنند، آنگاه مبلغ ۸۰ هزار تومان یارانه اضافه 

به حساب آنها واریز می شود.
معاون رفاه وزارت تعاون گفت: تاکنون ۶۷ هزار فروشــگاه در کشــور علاوه بر ۶ فروشگاه های زنجیره ای بزرگ به طرح 
کالابرگ پیوسته اند که در نظر داریم این عدد را به ۷۰ هزار فروشگاه برسانیم. عسکریان همچنین اظهار داشت: طرح کالابرگ به 

صورت اختیاری اجرا می شود و برای ۹ دهک یارانه بگیر اعتبار یارانه معیشتی یک ماه زودتر برای استفاده کنندگان از این طرح 
در کالابرگ الکترونیکی واریز می شود که افراد می توانند یا یک ماه زودتر از مبلغ یارانه ای خود در قالب کالابرگ خریداری کنند 
و یا اینکه منتظر بمانند تا روز بیستم هر ماه که یارانه نقدی قابل برداشت می شود، آن را استفاده کنند. برای دهک های یک تا سه 
کم درآمدی علاوه بر این ۲۰ درصد اضافه به شرط استفاده از ۱۱ قلم کالای اساسی در قالب کالابرگ واریز می شود. عسکریان 
گفت : مردم می توانند با نصب برنامک یا اپلیکیشن کاربردی شبکه ملی اعتبار )شما( از فروشگاه های نزدیک محل خود برای طرح 

کالابرگ مطلع شوند و همچنین میزان اعتبار باقیمانده خود را ببینند و کالاهای مدنظر را خریداری کنند. 
وی با بیان اینکه برنامه کاربردی »شما« تا کنون دو بار کدنویسی شده و سرعت آن بالا رفته است، گفت: هر کس می تواند 
این برنامه را در تلفن همراه خود نصب کند و از میزان اعتبار یارانه ای و نشانی فروشگاه های طرف قرارداد کالابرگ الکترونیکی 

با خبر شود و همچنین ۹۵ درصد سوالاتی که مدنظر آنها است، در این برنامه پاسخ داده شده است.

گروه اقتصادی-اوایل سال پیش 
بود که مقرر شــد انواع خودروهای 
داخلــی، مونتاژی و وارداتی از طریق 
بورس کالا عرضه شــود؛ در آن برهه 
تعدادی خودرو نیز عرضه و به فروش 
هم رسید. این روند تا اواسط سال ادامه 
داشت و حتی اعلام شد که با توجه به 
فروش خودرو بر اســاس قیمت های 
رقابتی، بخشی از زیان خودروسازان 

جبران شده است.
بــا این حال پــس از راه اندازی 
ســامانه یکپارچه فــروش خودرو و 
بازگشت شــورای رقابت به عرصه 
قیمت گذاری خودرو، ابتدا این شورا 
و در ادامــه نهادهای ذی ربط از جمله 
وزارت صمت تاکید کردند که فروش 
خــودرو از طریق بورس کالا تخلف 
بوده و خودروسازان چه داخلی و چه 
مونتــاژی اجازه عرضه خودرو از این 

طریق را ندارند.
از همان روز خودروســازان به 
طــرق مختلف اعــلام می کردند که 
تمایل دارند محصــولات خود را با 
سازوکار بورس بفروشند با این حال 
نهادهای ذی ربط قاطعانه جلوی این 

اقدام را گرفتند.
پس از گذشت حدود سه ماه از 
اعلام ممنوعیت فــروش خودرو در 
بورس کالا، یک شــرکت مونتاژکار 
اعلام کرد که قصد دارد روز ۲۹ خرداد 
مــاه خودروهای خــود را در بورس 
عرضه کند؛ آن هــم خودرویی را که 
در ســامانه یکپارچه فروش خودرو 

عرضه نکرده بود!
از روزی که بورس کالا اطلاعیه 
عرضه این خودروها را منتشــر کرد 
نهادهای مختلف از جمله شــورای 

رقابــت و وزارت صمت در نامه های 
مختلفــی تاکیــد کردند کــه نه تنها 
عرضه خــودرو از طریق بورس کالا 
و با قیمت های تعیین شده در بورس 
)قیمت خودرو را شــورای رقابت و 
ســازمان حمایت تعییــن می کنند( 
غیرقانونی اســت بلکــه در صورت 
عرضه، شــرکت مورد پیگرد قانونی 

نیز قرار می گیرد.
با این حال نه بــورس کالا و نه 
شــرکت مونتاژکار از عرضه خودرو 
عقب نشــینی نکردند و تاکید کردند 
کــه عرضه در بورس قانونی اســت 
و بــه هیچ وجــه از این تصمیم خود 
برنمی گردند. بــا توجه به تأکیدات 
بورسی ها و شــرکت مذکور، به نظر 
می رسید که امروز عرضه خودرو در 
بورس کالا عملیاتی شــود با این حال 
اطلاعیه این عرضه از ســایت بورس 
کالا حذف شد. در همین راستا اعلام 
شده است که »با توجه به قرائت های 
مختلف بین دســتگاه های اجرایی و 
نظارتــی از قوانین و مقررات موجود 
و نظر بــه تصمیم گیــری واحد در 
خصــوص عرضه خودرو با توجه به 
شکست سامانه یکپارچه و همچنین 
ابهام ایجاد شده در خصوص انحصار 
بازار خودرو، مقرر شد عرضه خودرو 

به تعویق افتد.«
بر این اساس، به نظر می رسد تا به 
این جای کار، قدرت شورای رقابت و 
وزارت صمت در لغو عرضه خودرو 
در بورس کالا بیشتر بوده و تا زمانی که 
وزیر جدید صمت در مورد چگونگی 
عرضه ها تصمیم گیری نکند همچنان 
سامانه یکپارچه فروش خودرو، محل 

عرضه خودرو خواهد بود.

زمــان تحویل و قیمــت نهایی 
خودرو مبهم است!

  در عین حال بررسی ها نشان می 
دهد که در مرحله دوم سامانه یکپارچه 
فروش خودرو موعد تحویل خودرو 
به اغلب متقاضیان به سال بعد موکول 
شده؛ مســاله ای که می تواند اهداف 

تاسیس سامانه را زیر سوال برد.
۲۴ خرداد ماه مرحله دوم عرضه 
خــودرو از طریق ســامانه یکپارچه 
فــروش خودرو با اعلام اولویت های 
خودرویی به متقاضیان به اتمام رسید. 
بررســی ها نشــان می دهد که در این 
دور نوبت تحویــل اغلب متقاضیان 
خرید خودرو از طریق سامانه به سال 
۱۴۰۳ موکول شده و این در حالیست 
کــه یکی از مهم تریــن اهداف ایجاد 
ســامانه یکپارچه، خــروج دلالان از 
بازار خــودرو و متوازن کردن عرضه 
و تقاضا بود اما حالا به نظر می رسد با 
انصراف متقاضیان، این افراد با ورود 
به بازار خودرو مجدد به تقویت نقش 

دلالان کمک کنند.
در واقــع وزارت صمت متصور 
بود کــه با ســامانه یکپارچه فروش 
خــودرو می تواند عــلاوه بر تحویل 
خــودرو با قیمت کارخانه به مصرف 
کنندگان و جلــب رضایت حداقلی 
آنــان، سروســامانی هــم بــه بازار 
خودرو بدهــد و نقدینگی مورد نیاز 
تولیدکنندگان را نیز تا حدودی تأمین 
کنــد اما با وضعیتی که در نوبت دهی 
خودروها پیش آمد به نظر می رسد این 
هــدف نتواند به صورت کامل محقق 

شود.
یکــی از اصلی تریــن دلایلی 
کــه می توانــد از تحقــق این هدف 

جلوگیــری کنــد، شــرط فروش 
خودرو با قیمت روز است؛ بر همین 
اساســافرادی که موعد تحویلشان به 

نیمه دوم ســال ۱۴۰۳ موکول شــده 
نمی دانند که خــودرو را دقیقاً با چه 
قیمتی قرار اســت خریــداری کنند 

افرادی که موعد تحویلشــان به نیمه 
دوم سال ۱۴۰۳ موکول شده نمی دانند 
کــه خودرو را دقیقاً با چه قیمتی قرار 

است خریداری کنند چراکه با توجه به 
تورم موجود، احتمال افزایش دوباره 
قیمت کارخانه ای خودرو تا سال آینده 
وجود دارد، بنابراین احتمال انصراف 
این دسته از افراد از خرید خودرو در 
سامانه یکپارچه، قوی است. از سویی 
دیگــر در نوبت دهی ها عبارت »پاییز 
۱۴۰۳« و یا »زمستان ۱۴۰۳« ذکر شده 
است، بنابراین دقیقاً مشخص نیست 
متقاضی در چــه تاریخی خودرو را 
تحویل خواهد گرفت. باید این مساله 
را مد نظــر قرار داد که اغلب ثبت نام 
کنندگان در ســامانه یکپارچه فروش 
خــودرو متقاضیان عادی بوده و برای 
مصرف شخصی قصد خرید خودرو 
را دارند بنابراین چگونه می توان این 
افــراد را متقاعد کــرد که برای خرید 
خودرویــی که قیمــت نهایی و روز 
نهایی تحویل آن مشــخص نیســت 

بیشتر از یک سال صبر کنند؟!
اما یکی دیگر از مشــکلاتی که 
این روزها به چشــم می خورد مسئله 
عدم اجازه ثبت نام به افرادی اســت 
که مدارک هویتی شأن کامل است اما 
هنوز در ســامانه ها دیده نمی شود. به 
عنوان نمونه فردی که تاریخ گواهینامه 
اش بــه اتمام رســیده و اقدام به اخذ 
گواهینامه جدید نیز کرده است ولی به 
دلیل عدم اتصال سامانه ها به هم اجازه 
ثبــت نام به متقاضی نمی دهد و اعلام 

می کند که نقص مدرک دارد.
همچنین نکته دیگر آنکه وزارت 
صمــت در مورد نحــوه نوبت دهی 
شفاف ســازی خاصی نکرده است؛ 
یعنی مشــخص نیســت نوبت افراد 
در ســامانه یکپارچه بر اســاس چه 
پارامتری تعیین شــده است مشخص 

نیست نوبت افراد در سامانه یکپارچه 
بر اســاس چه پارامتری تعیین شــده 
است. آیا وزارت صمت طبق فرمول 
قرعه کشــی نوبت هــا را تعیین کرده 
یا شــیوه خاص دیگری برای اعلام 

اولویت ها داشته است؟
از ســویی دیگــر برخــی از 
خودروهایی که در ســامانه یکپارچه 
عرضه شده اند، خودروهای جدیدی 
محســوب می شــوند که خط تولید 
آنها طی ســال جاری راه اندازی شده 
است، بنابراین دقیقاً مشخص نیست 
خودروســاز بتواند این خودروهای 
جدید را طبق تقاضای ایجاد شــده به 

دست متقاضیان برساند یا خیر.
البتــه نمی توان منکــر مزایای 
سامانه یکپارچه فروش خودرو شد؛ 
این ســامانه در دور نخســت عرضه 
خودرو که از اسفند سال پیش شروع 
شــده بود، عملکرد به نسبت بهتری 
داشت اما در دور دوم به نظر می رسد 
وزارت صمت و خودروسازان بیشتر 
به دنبال »از سر باز کردن« وظیفه عرضه 

خودرو با قیمت کارخانه بودند.
نکته دیگر اینکه اگر قرار باشــد 
خودروهای تولید شده در سال آینده 
به متقاضیان امسال تحویل داده شود، 
تکلیف کسانی که در دور سوم عرضه 
خودرو ثبت نام کنند، چه می شــود؟ 
یعنی این افراد برای تحویل خودرو تا 

سال ۱۴۰۴ باید منتظر بمانند؟
برنامــه وزارت صمــت برای 
ایجــاد این حجم از تعهــدات برای 
خودروســازانی کــه همچنــان از 
مشــکلات عدیده ای از جمله کمبود 
نقدینگی، پایین بودن بهره وری و… 

رنج می برند، چیست؟

عرضه خودرو در بورس لغو شد؛

هیاهو برای هیچ!
پس از گذشت حدود سه ماه از اعلام ممنوعیت فروش خودرو در بورس، یک شرکت مونتاژکار اعلام کرد که قصد عرضه

 خودرو با سازوکار بورس را دارد اما در نهایت پس از گرد و خاک های فراوان، این عرضه لغو شد.

گــروه اقتصــادی - رییس 
ســازمان هواپیمایی گفت: همزمان 
با شروع تابستان و افزایش تقاضای 
ســفر، تعداد زیادی از هواپیماهای 

خریداری شده وارد ناوگان شد.
پیش تر در گزارشــی با عنوان، 
تداوم واردات هواپیما به کشور اعلام  
شد: هم زمان با شناسایی نیاز صنعت 
هوایی به ۵۵۰ فروند هواپیما، دولت 
در گام دومِ توسعه ناوگان که در سال 
گذشــته با خرید ۵۰ فروند هواپیما 
عملیاتی شد، هواپیماهای جدیدی 
را خریداری کرده اســت که تا چند 

روز دیگر وارد کشور می شود.
در همین راستا »محمد محمدی 
بخش« رییس ســازمان هواپیمایی 
درباره اینکه این هواپیماهای وارداتی 
چه زمانــی وارد ناوگان می شــود، 
گفت: هواپیماهای خریداری شده به 

تابستان امسال می رسد.
وی دربــاره اینکــه دولت چه 
تمهیداتــی برای پاســخ به تقاضای 

سفر و حل مشــکل کمبود صندلی 
پــرواز دارند، افزود: تقاضای وافری 
در صنعت هوایی وجــود دارد و به 
ایــن تقاضا فقط بــا افزایش ناوگان 
می توانیم پاسخ دهیم و راهکاری جز 

افزایش ناوگان نداریم.
معاون وزیر راه و شهرســازی 
با اشــاره به برنامــه جدید دولت در 
خصوص خرید هواپیماهای کارکرده 

افزود: هواپیماهای خریداری شــده 
وارد کشــور شده اســت و تعدادی 
زیــادی از این پرنده هــا همزمان با 
فصل سفر و شــروع تابستان بعد از 
پایان مراحل رجیستری وارد ناوگان 

می شود.
رییــس ســازمان هواپیمایی 
اردیبهشــت امســال وعــده داد که 
سیاســت دولت در بخش توســعه 

ناوگان هوایی در سال ۱۴۰۲ روشن 
اســت و عدد قابل توجهی هواپیما 
پیش بینی شــده تا خریداری و وارد 

کشور شود.
همزمانــیِ اعلام ایــن خبر در 
آستانه شروع ســفرهای تابستانی و 
افزایش تقاضــا می تواند تا حدودی 
دوره انتظار خریــد بلیت را کاهش 
دهد، چرا که در حال حاضر ظرفیت 

موجــود هواپیماها بــا جمعیت و 
نیاز کشــور تطابق نــدارد و افزایش 
۲.۵ برابری تقاضای ســفر و کمبود 
هواپیما، موجب عدم دسترسی کافی 

به امکانِ سفر هوایی شده است.
بر اساس اعلام معاون وزیر راه 
و شهرسازی، از ابتدای سال گذشته 
۱۰۰ فرونــد هواپیمــای زمینگیــر 
شناســایی شده اســت که دولت در 

نظــر دارد تا برنامــه اورهال مجدداً 
این پرنده ها را در دســتور قرار دهد 
و وارد چرخه پــروازی کند. از این 
مســیر نیز در ســال گذشته وامسال 
چندین فروند هواپیما بعد از چندین 
سال زمینگیری وارد چرخه پروازی 

شده است.
ســازمان هواپیمایی طی ۲ سال 
گذشــته اعلام کرده اســت که برای 

افزایش تعــداد صندلی پرواز منتظر 
احیــای برجام نمی مانــد و افزایش 
ناوگان را از چند مســیر دیگر ادامه 

می دهد.
بر اساس بخشــی از برنامه که 
مربوط به خرید ناوگان دســت دوم 
می شــود، در سال گذشته ۵۰ فروند 
هواپیما با میانگین سنی ۱۹ سال وارد 
کشــور شــدند. دولت برنامه خرید 
هواپیماهای دســت دوم را با هدف 
تقویت ناوگان ایرلاین ها در دستور 
کار دارد و مذاکــرات برای افزایش 

خرید در دستور کار است.

رییس سازمان هواپیمایی:

چندین فروند هواپیمای مسافری جدید در آستانه تابستان وارد ناوگان شد
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